
Ucesnici okruglog stola o SRJ i njenim susedima se slozili 
OD PITANJA KOSOVA ZAVISI STABILNOST CELOG 

REGIONA 

BEOGRAD - Ucesnici jucerasnje sesije dvodnevnog okruglog stola "Nova Jugoslavija i njeni susedi: 
regionalni dijalog" zakljucili su da je pitanje Kosova i Metohije najkriticnije pitanje celog regiona i da 
stabilnost jugoistoka Evrope najvise zavisi upravo od resenja ovog problema.  
Predsedavajuci okruglog stola i predsednik "Projekta za etnicke odnose", Alen Kasof, rekao je da su 
predstavnici zvanicnog Beograda izneli misljenje da bi otvaranje pitanje statusa Kosova trebalo 
odloziti na nekoliko godina, dok su drugi ucesnici istakli potrebu da taj problem bude resen sto pre. 
Postignuta je saglasnost oko toga da treba unaprediti odnose Beograda i Tirane. 
- Velikih neslaganja tokom debata bilo je oko nezavisnosti Crne Gore, jer su i predstavnici Beograda i 
predstavnici Podgorice snazno zastupali svoje ideje - izjavio je Kasof na konferenciji za novinare po 
zavrsetku okruglog stola.  
Prema njegovim recima, veliki akcenat je stavljen na mogucnost clanstva zemalja ovog regiona u 
Evropskoj uniji.  
- EU je neka vrsta lepka, koja bi trebalo da region drzi na okupu. Ali, o clanstvu moze biti reci tek 
kada ove zemlje nauce da saradjuju i kad ojacaju svoju infrastrukturu - naveo je on. 
Ucesnici skupa su izrazili veliki optimizam po pitanju buduce saradnje SRJ i Hrvatske, ocenivsi da ona 
vise ne predstavlja jedno od gorucih pitanja na Balkanu. Takodje, zakljuceno je da u ovom delu sveta 
postoje potreba i spremnost za podsticanje evropskih integracija.  
SAD nece smanjiti angazman u regionu 
Americki ambasador u Jugoslaviji, Vilijam Montgomeri, rekao je da SAD nece smanjiti svoj angazman 
u regionu, uprkos angazovanju u borbi protiv terorizma. Prema njegovim recima, SAD ce to ciniti u 
saradnji sa zemljama Evropske unije. 
 
Intervju jugoslovenskog sefa diplomatije spanskom "El paisu" 
SVILANOVIC: SRBI CE MOCI DA ZIVE NA KOSMETU 
Madrid, 19. decembra (Tanjug)  
Jugoslovenski ministar inostranih poslova i lider Gradjanskog saveza Srbije Goran Svilanovic izjavio je 
u intervjuu "El paisu" da veruje da jugoslovenski predsednik Vojislav Kostunica i srpski premijer Zoran 
Djindjic "mogu da nadju zajednicki jezik".  
"To bi u ovom trenutku bio najbolji put za stabilizovanje unutrasnje situacije u zemlji; cilj je jacanje 
institucija, parlamenta, vlade, pravosudja, stanja u vojsci i policiji", rekao je Svilanovic.  
Po njegovom misljenju, novi prevremeni izbori u Srbiji bili bi "jedan od mogucih nacina za resenje 
krize" unutar vladajuce koalicije - DOS-a, ali bi se "ponovo sreli isti koalicioni partneri i ponovo bi 
morali da saradjuju".  
"Druga mogucnost bi bilo pokretanje razgovora unutar koalicije o problemima koje iznosi Kostunicina 
stranka", rekao je Svilanovic.  
Govoreci o Kosmetu - gde je, kako istice spanski dnevnik, rodjen pre 38 godina, Svilanovic je ocenio 
da Srbi "nece ponovo tamo imati prevlast, ali ce moci da zive".  
Po misljenju sefa jugoslovenske diplomatije, sada nije pravi trenutak za modifikovanje Rezolucije 
1244 UN, koja sadrzi pravnu definiciju Kosmeta kao srpske pokrajine, vec bi se u pokrajini trebalo 
baviti ekonomskim polozajem i bezbednoscu kosmetskog stanovnistva:  
"Status Kosmeta je definisan Rezolucijom 1244 UN i ne treba insistirati na drugim definicijama tog 
statusa, vec na pitanjima od vitalnog znacaja za stanovnike Kosmeta, kao sto su teska ekonomska 
situacija i izuzetno nizak stepen bezbednosti imovine Srba".  
Kako navodi "El pais", "Svilanovic se ne slaze sa ocenom da je Kosmet sada jos dalje od Srbije".  
"Nas sada interesuje kako ce izabrani organi zapoceti svoj rad. Vec se pokazalo da je saradnja srpskih 
i albanskih politicara na Kosmetu moguca", istakao je Svilanovic. 
 
Plan UNMIK-a i Koordinacionog Centra za povratak Srba na Kosovo i Metohiju 
NE ENKLAVE VEC NASELJA 
Korak po korak, UNMIK i Koordinacioni centar ce pokusati da u naredne dve godine stvore uslove za 
kvalitetan povratak izbeglica i raseljenih lica na Kosovo i Metohiju.  
Endrju Vitli, direktor Kancelarije UNMIK-a za povratak, smatra da je za povratak potrebno obezbediti i 
odredjene fondove kako bi se plan sproveo na najbolji moguci nacin, jer nije dovoljno samo izgraditi 
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kuce, vec treba napraviti i citavu infrastrukturu.  
Branislav Krstic, potpredsednik Koordinacionog centra, kaze da ce najbolji test za sve biti dolina 
Osojana u kojoj se ocekuju prvi povratnici. Krstic je izrazio zadovoljstvo sto se odustalo od ideje 
pravljenja enklava i kantona, vec je prihvacen koncept grupe naselja. Postoji uverenje da se moze 
obezbediti desetak naselja u koja mogu da se vrate Srbi i nealbansko stanovnistvo. I UNMIK i 
Koordinacioni centar se slazu da se povratak ne moze zasnivati samo na starijem i seoskom 
stanovnistvu.  
Vitli je izrazio uverenje da ce se vratiti i akademci, intelektualci i srednji sloj koji i pokrece razvoj 
jednog drustva. On veruje da se pocinje u dobrom trenutku kad postoji povoljnija situacija za 
povratak Srba na Kosovo.  
Cilj je da se stvori multietnicki, stabilan i prosperitetan Kosmet. Obe strane su svesne da to nije 
nimalo lak posao i da je potrebno mnogo strpljenja da se vrati medjusobno poverenje Albanaca i 
Srba. Fabricio Hoscild, delegat UNHCR-a, naveo je primer, istina izolovan, sela Leste u kojem Albanci 
pomazu Srbima da grade kuce. Naravno, "jedna lasta ne cini prolece," buduci da je podela izmedju 
dve nacije duboka i zahteva mnogo strpljenja da bi se doslo do pomirenja i prevazilazenja strahota 
kroz koje su prosli stanovnici Kosova i Metohije.  
Kancelarija koju vodi Endrju Vitli je nova i formirana je u cilju realizacije plana povratka i reintegracije 
nealbanskog stanovnistva na teritoriji Kosova i Metohije. Vitli nije zeleo da daje bilo kakve prognoze o 
broju onih koji bi mogli da se vrate, ocenjujuci to kao opasnu igru. Insistirao je na tome da povratak 
mora biti kvalitetan, odnosno da se ljudima obezbede uslovi za zivot i rad. Dodao je da je 20 odsto 
radnih mesta rezervisano za Srbe.  
Na primedbe novinara da jos ne postoje bezbednosni uslovi za povratak, receno je da ce i Kfor imati 
vaznu ulogu i pravice procene rizika, odnosno da li ima uslova za povratak u odredjene zone. 
Predstavnici medjunarodnih organizacija su rekli da sada i kod Albanaca postoji bolja volja da se Srbi 
vrate. Veruju da je vreme za nove inicijative i ocekuju da mediji u tome pomognu.  
 
Kosovski parlamentarni zivot 
NEIZVESNE STRANACKE KOALICIJE 
Pristina, 15. decembra (Tanjug)  
Potpredsednik Demokratskog saveza Kosova Nekibe Keljmendi izjavila je danas za Bi-Bi-Si da njena 
partija koju predvodi Ibrahim Rugova nece popustiti pred zahtevima dve druge stranke kosovskih 
Albanaca - Demokratske partije Hasima Tacija i Alijanse za buducnost Ramusa Haradinaja - jer im je, 
kako je rekla, vec ponudila vise nego sto zasluzuju.  
"DSK je za jedinstvo koje ce sacinjavati svi politicki subjekti Albanaca i ostalih zajednica, ali ne po 
principu ucene i optuzbi. Mi smo za postovanje volje koju su na izborima 17. novembra pokazali 
gradjani Kosmeta i smatram da je ponuda Demokratskoj partiji i Alijansi za buducnost vise od onoga 
sto oni zasluzuju", rekla je Keljmendi.  
Rugova, cija je partija pobedila na izborima, ali nije obezbedila natpolovicnu vecinu u parlamentu, 
ponudio je Taciju i Haradinaju pet ministarstava i po dva mesta potpredsednika vlade i skupstine, ali 
su oni to odbili.  
Generalni sekretar Tacijeve partije DPK Jakup Krasnici izjavio je da su oni i dalje zainteresovani za 
koaliciju, ali da inicijativu mora da pokrene DSK.  
"Vecinska partija u parlamentu zasad nije nista preduzela da pozove na razgovore ostale politicke 
subjekte koji imaju poslanike u skupstini", rekao je Krasnici.  
Gotovo identican stav ima i Alijansa za buducnost Kosova, ciji je portparol Serif Konjuca izjavio da ce, 
sve dok se ne formira vlada nacionalnog jedinstva, ta partija biti u opoziciji Rugovinom DSK.  
Pozivajuci se na partijske izvore, Bi-Bi-Si najavljuje da ce razgovori Rugova-Taci-Haradinaj biti 
nastavljeni u Americkoj kancelariji u Pristini, u sredu ili cetvrtak, posle islamskog verskog praznika 
Bajrama.  
 
Prema pisanju pristinske stampe 
NESTRANACKA LICNOST ZA PREMIJERA 
Pristina, 15. decembra (Beta)  
Pristinska stampa danas ocenjuje da je do nove godine iskljucen dogovor vodecih albanskih stranaka 
o zajednickom formiranju privremenih pokrajinskih institucija, isticuci da bi za premijera, o kome se 
vode najveci sporovi, trebalo postaviti nestranacku licnost.  
Najtiracniji dnevnik "Koha ditore" pise da je najbrojnija partija u kosovskom parlamentu Demokratski 
savez Kosova, nakon neuspele kandidature njegovog lidera Ibrahima Rugove za predsednika Kosova, 
sada prinudjen na tajno dogovaranje sa poslanickim grupama u novoformiranoj Skupstini.  
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Konstatujuci da je problem izbora predsednika Kosova posledica izostanka dogovora o premijeru, 
dnevnik "Zeri" ukazuje na pozive predstavnika kancelarija vodecih zemalja zapada u Pristini da bi 
najbolje resenje bilo postaviti na mesto predsednika kosovske vlade nestranacku licnost.  
Dnevnik "Rilindja" citira generalnog sekretara DSK Nekibe Keljmendi koja smatra da najbrojnijoj 
stranci kosovskih Albanaca ne moce biti nametnut predlog, niti resenje nijedne politicke stranke, za 
buduceg predsednika Kosova.  
 
Izjava clana Predsednistva Skupstine Kosova 
IVANOVIC: U KOALICIJU SA DSK 
Jagodina, 15. decembra (Beta)  
Clan Predsednistva Skupstine Kosova Oliver Ivanovic nije danas iskljucio mogucnost da srpska 
koalicija "Povratak" u parlamentu udje u koaliciju sa nekom od umerenih albanskih stranaka, ali pod 
uslovom da se koalicioni partner odrekne zahteva za nezavisno Kosovo.  
U izjavi jagodinskoj TV "Palma plus" Ivanovic je ocenio da Demokratski savez Kosova nije stranka 
umereno moderne orijentacije, ali da je ipak najumerenija od svih albanskih parlamentarnih 
stranaka.  
"Jedini uslov koji koalicija "Povratak" postavlja buducem koalicionom partneru jeste to da se odrekne 
ekstremnih zahteva, sto pre svega podrazumeva zahtev za nezavisno Kosovo, jer Srbi ne vide sebe u 
takvom ambijentu", istakao je Ivanovic.  
On je ocenio da medjunarodna zajednica nema nista protiv toga da srpski poslanici sklope koaliciju sa 
umerenim albanskim partijama, ali da njeni predstavnici na Kosovu ne zele da direktno uticu na razvoj 
tih eventualnih dogadjaja.  
Komentarisuci sukob albanskih partija o ucescu u buducim kosovskim institucijama vlasti, Ivanovic je 
rekao da lider Demokratske partije Kosova Hasim Taci zahtevom da bude premijer Kosova mnogo 
trazi  
Ukoliko bi DSK popustio tim zahtevima, to bi predstavljalo za njegovog predsednika Ibrahima Rugovu 
"politicko samoubistvo", dodao je on.  
Ivanovic je dodao da se, zbog neslaganja medju vodecim albanskim parlamentarnim partijama, 
sledeca sednica moze ocekivati najverovatnije tek pocetkom 2002. godine.  
 
Zbog ilegalnog posedovanja oruzja 
UHAPSENA CETIRI ALBANCA 
Pristina, 15. decembra (Beta)  
Medjunarodne policijske i vojne snage na Kosmetu su tokom poslednja 24 casa uhapsile vise osoba 
zbog ilegalnog posedovanja oruzja i municije, saopstio je danas Kfor.  
U selu Istinic kod Decana, Kfor i policija UNMIK-a uhapsili su dvojicu Albanaca, dovodeci ih u vezu sa 
zaplenom dve puske, kineskog mitraljeza, pistolja, protivtenkovskog bacaca M-60, cetiri okvira i 30 
metaka, takodje u Istinicu. U selu je dodatno uklonjena i mnogobrojna vojna oprema.  
Jos dva kosovska Albanca UNMIK policija je uhapsila u Bujancu, selu kraj Lipljana, u cijim je kolima, 
parkiranim u blizini njihove kuce, otkrila cetiri puske - sacmarice i 1.610 metaka kalibra 12 milimetara. 
Otkriveno je da je vozilo uhapsenih Albanaca falsifikovano dodatnim prekucavanjem serijskog broja. U 
automobilu je pronadjeno i devet tablica sa brojevima sasija drugih automobila.  
U zoni odgovornosti britanskih vojnika u centralnom i severoistocnom delu Kosmeta pronadjena je i 
zaplenjena jedna puska M-48, rucna bomba i vise stotina metaka kalibra 7,62 mm, navodi se u 
saopstenju Kfora.  
 
Na sednici PAVK predlozen budzet Kosova 
SRPSKA ZAJEDNICA CE IMATI SVOJE FINANSIJE 
Pristina, Gracanica - Na sednici Prelaznog administrativnog veca Kosova, koje ce do konstituisanja 
buduce Vlade Pokrajine obavljati njene funkcije, juce su predstavnici Civilne misije UN stavili na 
raspravu Nacrte uredbe o budzetu Kosova, penzijama na Kosovu, kao i predlog uredbe o javnim 
sluzbama. Za konsultacije i prigovore clanova PAVK ostavljen je rok od cetiri dana, posle cega ce 
predlozena dokumenta biti potpisana - izjavila je za Danas Rada Trajkovic, srpski posmatrac u PAVK i 
sef poslanickog kluba koalicije Povratak u Skupstini Kosova. 
Prema njenim recima, srpska zajednica je konacno dobila svoje finansije, jer ce se lokalne kancelarije 
u srpskim enklavama ubuduce finansirati iz posebnog budzeta. Nacrtom uredbe o odobrenom 
konsolidovanom budzetu Kosova i autorizaciju troskova za period od 1. januara do 31. decembra 
2002. godine za novoizabranu privremnu samoupravu na Kosovu predvidjen je iznos od 376.417.060 
nemackih maraka. Za sektor kosovskih opstina budzet iznosi 163.682.568 DM, a za lokalne kancelarije 
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3.026.546 maraka. 
"Svi predstavnici kosovskih Albanaca pokazali su ogromno nezadovoljstvo zbog formiranja Visoke 
radne grupe u kojoj su predstavnici Unmika i Koordinacionog centra Savezne i republicke vlade za 
Kosovo. Iako su istakli da nemaju nista protiv kontakata sa susednim zemljama naglasili su svoje 
neslaganje nacinom funkcionisanja medjunarodne zajednice, prema kojoj pokazuju sve veci otpor", 
rekla je Rada Trajkovic. 
J. Tasic 
 
Dusan Celic o izboru za predsednika Kosmeta 
RUGOVIN MANDAT U RUKAMA HAKERUPA 
- Ukoliko na trecoj sednici Skupstine Kosova i Metohije, koja je ce se odrzati u januaru, lider 
Demokratskog saveza Kosova Ibrahim Rugova ne bude izabran za predsednika Kosmeta, mandat 
prvog coveka Pokrajine prakticno ce biti u nadleznosti sefa Unmika Hansa Hakerupa.  
Ovako, u najkracem, glasi objasnjenje Dusana Celica, clana jugoslovenske radne grupe za izradu 
Uredbe o ustavnom okviru za privremenu samoupravu na Kosmetu, dokumentu na osnovu kojeg su i 
odrzani izbori, povodom moguce situacije u kosmetskom parlamentu. 
Lider najjace siptarske stranke koja je na novembarskim izborima osvojila 47 mandata, podsetimo, na 
drugoj sednici Skupstine Kosmeta (13. decembra) nominovan je za predsednika, ali je u prvom krugu 
dobio nedovoljnih 49 glasova.  
Prema pomenutom dokumentu, za izbor je potrebna dvotrecinska vecina (81 glas). Ako se posle dva 
glasanja ne postigne potrebna vecina, u trecem je potrebna prosta vecina (61 glas). Na trecem 
zasedanju, najverovatnije posle Bozica, obavice se drugi, i eventualno, treci krug glasanja. 
"Uredba o ustavnom okviru ne predvidja mogucnost cetvrtog kruga izbora za predsednika, ali ni novu 
licnost koja bi dosla u obzir ukoliko prvi kandidat ne dobije potreban broj glasova. Takodje se ne 
predvidja ni eventualno pravo prvog kandidata da se ponovo nadje u trci za predsednika ako ni drugi 
kandidat ne dobije mandat", kaze Celic. On podseca da je institucija predsednika Pokrajine vazna, jer 
jedino on moze parlamentu da predlozi mandatara kosmetske vlade.  
"U tom slucaju pojavice se problem tumacenja Uredbe o ustavnom okviru, a za njeno tumacenje 
jedino je nadlezan Hans Hakerup, ciji stavovi imaju obavezujucu snagu. Skupstina Kosmeta, naime, 
nema snagu zvanicnog i autenticnog tumacenja jer ona nije ni donela Uredbu", istice Celic, dodajuci 
da ce se u tom slucaju pokazati da se radi o protektoratu na Kosmetu.  
Interes Albanaca  
Ukazujuci na mogucnost da Skupstina Kosmeta ulazi u interesantnu politicku fazu, Celidj skrece 
paznju da je u interesu Ibrahima Rugove ali i drugih Albanaca da sto pre izaberu predsednika 
Kosmeta i Vladu, kako bi pokusali da korak po korak ostvare svoj cilj - nezavisno Kosovo. 
 
Nenad Radosavljevic iz "Povratka" o Skupstini Kosova 
ALBANCI NA NAS NE OBRACAJU PAZNJU 
NOVI PAZAR - LEPOSAVIc - Poslanik koalicije "Povratak" u Skupstini Kosova Nenad Radosavljevic 
izjavio je juce u Leposavicu da Srbi u Skupstini Kosova zasad ne mogu nista da preduzmu, jer se 
Albanci svadjaju i bave sami sobom, a na srpske poslanike i srpske probleme niko ne obraca paznju.
- Nismo samo mi Srbi skloni svadjama i borbi za vlast, Albanci su jos gori. Sumnjam da ce uopste 
moci da se dogovore, jer je animozitet medju njima veliki. Celnici Unmika cine sve da ih "sloze", ali im 
to ne polazi za rukom i "novorodjence" nece tako brzo prohodati - istice Radosavljevic. 
On veruje da bi Srbi mogli da stupe "na scenu" tek kada se formira vlada Kosova i kada zazive 
resorna ministarstva, sto ce verovatno morati jos da se ceka. 
 
Tacijev i Hajradinajev "recept" za prevazilazenje krize u kosovskom parlamentu 
TEHNICKA VLADA KAO KOMPROMIS 
BEOGRAD - Predsednik nedavno osnovane Skupstine Kosova Nedzad Daci ovih dana ubedjuje lidere 
Demokratskog saveza Kosova, Demokratske partije Kosova i Alijanse za buducnost Kosova da se 
dogovore i na sednici, januara sledece godine, izaberu predsednika Pokrajine. Daci je pozvao 
Ibrahima Rugovu, Hasima Tacija i Ramusa Hajradinaja da jedan drugome pruze ruku kako bi 
parlament uspesno radio. 
Medju biracima, koji Rugovi, Taciju i Hajradinaju vec zameraju da ih je "uhvatio srpski sindrom 
nesloge", postavlja se pitanje kako ce se prevazii parlamentarna kriza. S druge strane, albanski lideri, 
koji nastoje da kupe vreme, strahuju da ce neslogom izgubiti poene kod medjunarodne zajednice.  
Rugova se jos ne izjasnjava ni o kakvim koalicijama, ali odbacuje mogucnost koalicije sa Srbima. On 
dodaje da s vlastima u Beogradu nece biti dijaloga o statusu Pokrajine i najavljuje da ce se ubuduce 
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zalagati da centri medjunarodne moci priznaju nezavisnost Kosova. 
Clan Predsednistva Kosova Gojko Savic kaze za "Glas" da je Rugovin izbor s kim ce da formira 
koaliciju. 
I, dok se Rugova jos ne izjašnjava o koaliciji s Tacijem ili Hajradinajem, ova dvojica se zalazu za 
stvaranje tehnicke vlade. Taci i Hajradinaj, dojucerašsnji saborci u redovima "OVK", dakle, prihvatili bi 
Rugovu za predsednika Pokrajine samo ako bi se potom formirala tehnicka vlada. 
Ta vlada bila bi privremenog karaktera, ogranicenog suvereniteta i bavila bi se samo zivotnim 
problemima, jer su unutrasnji poslovi, odbrana i spoljna politika u nadleznosti sefa Unmika.  
Rugova se ne pita 
- Rugovina izjava da ce se zalagati za nezavisno Kosovo nije nista novo. To obecanje dao je u 
predizbornoj kampanji, ali davanje nezavisnog statusa Kosovu prevazilazi i Rugovine i nadleznosti 
Skupstine. Neka se za to obrate medjunarodnoj zajednici, a znamo kako ze im UN na to odgovoriti. 
Jer, po Rezoluciji i Zajednickom sporazumu, Kosovo ne moze da dobije nezavisnost - kaze Savic. 
Suzen suverenitet 
- Ma koliko izgledalo paradoksalno, svaka vlada bila bi tehnicka, s obzirom na to da joj je umnogome 
suzen suverenitet, jer ce biti pod nadzorom medjunarodne zajednice. Osnovno je pitanje kakva bi bila 
politicka odgovornost te vlade, s obzirom da se za premijera trazi nestranacka licnost - kaze clan GO 
DSS i republicki poslanik Dragan Lazic. 
 
Rugova ponudio saradnju koaliciji "Vatan" 
I "POVRATAK" OCEKUJE POZIV 
PRISTINA (Beta) - Ibrahim Rugova, lider DSK, pozvao je u sredu bosnjacku koaliciju "Vatan", koja u 
novom kosovskom parlamentu ima cetiri poslanika, da razmotri mogucnost formiranja zajednicke 
koalicije. 
Poziv je potvrdio i lider "Vatana" Numan Balic. "Spremni smo da razgovaramo sa svim strankama koje 
rade na dobrobit svih naroda na Kosovu", rekao je Balic koji nije iskljucio mogucnost postizanja 
koalicije DSK-om i glasanja za kandidaturu Ibrahima Rugove za predsednika Kosova. 
S druge strane, srpski poslanik koalicije "Povratak" Randjel Nojkic izjavio je za Radio "Blu skaj" da ta 
koalicija nije dobila nikakav poziv od Rugove, ali da ga ocekuje. Sve dok se Rugova ne bude direktno 
obratio koaliciji "Povratak", kontakata nece biti, rekao je Nojkic.  
 
Rugova: Rano je za koaliciju sa Srbima 
NIJE DOBRO NI ZA KOGA 
PRISTINA (Beta) - Predsednik Demokratskog saveza Kosova Ibrahim Rugova iskljucio je juce 
mogucnost da uskoro bude formirana koalicije poslanika DSK-a i srpske koalicije "Povratak", 
ocenjujuci da jos nije vreme za takvu vrstu saveza u Skupstini Kosova. 
"U ovoj situaciji nije dobro ni za Srbe ni za nas da imamo koaliciju. Oni su poslanici parlamenta 
Kosova i mogu glasati za koga hoce i tu nema niceg loseg. Na Kosovu jos uvek postoje posleratne 
napetosti i frustracije, ali je vazno da su Srbi ucestvovali na izborima, da su u parlamentu i 
najverovatnije je da ce oni glasati za ostvarivanje svojih interesa", istakao je Rugova. 
Predsednik DSK-a je izjavio da s vlastima u Beogradu nece biti dijaloga o statusu Pokrajine, 
najavljujuci da ce se ubuduce zalagati da centri medjunarodne moci priznaju nezavisnost Kosova. 
 
Izbor predsednika Kosova u januaru 
RUGOVA TEK U TRECEM KRUGU? 
BEOGRAD - Predsednik kosovskog parlamenta Nedzad Daci najavio je nastavak skupstinskog 
zasedanja za januar iduce godine, kada bi trebalo da bude izabran i predsednik Kosova. Prva sednica 
je, podsecamo, prekinuta posle neuspelog glasanja za izbor predsednika, kada jedini kandidat 
Ibrahim  
Rugova, lider vodece albanske stranke Demokratskog saveza Kosova, nije dobio potrebnu vecinu 
glasova. Ukoliko ni u drugom krugu predsednik ne bude izabran dvotrecinskom vecinom, obavice se i 
treci krug glasanja, kada ce izbor biti obavljen prostom vecinom glasova. 
Clan Predsednistva Kosova Oliver Ivanovic ne iskljucuje mogucnost da odluka bude doneta tek u 
trecem krugu, mada ocekuje da se u medjuvremenu, do nastavka sednice, odrze razgovori izmedju 
predstavnika albanskih politickih partija. Ako Taci cvrsto ostane pri zahtevu da bude premijer i zatrazi 
vise ministarskih mesta, Ivanovic sumnja da cce dogovor biti postignut. 
- Preostaju dve alternative: dogovor Rugove s liderima parlamentarnih stranaka ili raspisivanje novih 
izbora. Rugovi preostaje trazenje koalicionog partnera, zvanicnog, sto ce medjunarodna zajednica 
svakako pozdraviti, ili neformalnog - izjavio je Ivanovic za "Glas". 
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Nezvanicna koalicija, ukoliko bude ponudjena, znacila bi dobijanje glasova u zamenu za protivuslugu.
Za sada bez ponude 
Srpskoj koaliciji "Povratak", koja je treca po snazi u kosovskom parlamentu, za sada se ne nudi 
nikakva koalicija, mada se ne iskljucuje ni takva mogucnost. Ukoliko dodje do neke takve ponude, 
kaze Ivanovic 
 
UBIJEN VOJNIK 
PRISTINA (Beta, AFP) - Jedan britanski vojnik iz sastava Kfora podlegao je povredama koje je zadobio 
u ponedeljak uvece u centru Pristine, saznaje AFP u Kforu. Taj vojnik se nalazio na duznosti ispred 
pravoslavne crkve, cija je obnova u toku, nedaleko od pristinske Narodne biblioteke. 
 
POGINUO KAZANCEV 
MOSKVA (Tanjug) - Bivsi komandant ruskog kontingenta medjunarodnih snaga Kfor na Kosmetu 
general-major Vladimir Kazancev poginuo je u ponedeljak kada je pao iz svog stana s osmog sprata 
zgrade, javila je ruska agencija Itar-Tas. 
Kazancev je do 31. oktobra ove godine bio na celu ruskih snaga u sastava KFOR-a 
 
Manastir Dubnica: istine i tajne 
BEZIMENI HRABRI KTITOR 
Dubnica se nalazi samo nekoliko kilometara od sjenickog jezera, u dolini Uvca, blizu stanista 
beloglavih supova, tih cudesnih, velikih ptica koja se ovde gnezde, lete i cuvaju podneblje. Kao u 
dalekim Andima, cini se da su njihovi krici jedini zvuci koje priroda ovde bez rezerve prihvata. Oni 
nadlecu jezero, okolna brda, ali i manastirske rusevine u Bozeticima, koje su za njih podesan koridor 
po nekom davno zapisanom kodu. 
Sve sto je o Dubnici ostalo u pisanim dokumentima, izvorima i marginama rukopisnih i stampanih 
knjiga toliko je malo da je tesko ovo svetiliste izdvajati od svih drugih, takodje obavijenih velom tajni. 
Ali istorijske tragove i nepoznanice nadoknadjuje kolektivna svest ili ziva epska memorija koja se 
cesto zaista temelji na podudarnim dokazima ili potvrdama koje se kasnije pokazu tacnim. Narodni 
istoricar i pripovedac nije trpeo nepoznanice takve vrste, pa je morao po bilo koju cenu objasniti 
postojanje usamljenog, tajanstvenog manastira sa briljantno klesanim portalima, rozetama, prozorima 
i oltarskim nisama. Takvi su morali imati dugo trajanje i kraljevsko poreklo...  
Kraljevsko poreklo za sada se tesko moze dokazati, ali relativno dugo trajanje je sasvim izvesno. 
Najnoviji trag upucuje na prve decenije XV veka, preciznije na epohu oblasnih gospodara kada je 
Dubnica podignuta na temeljima neke starije gradjevine. To je inace vreme kada su u Srbiji i Bosni 
velikasi i zupani obnavljali utvrdjene gradove, verujuci da im ojacana uporista mogu spasti podeljene 
i, na brzinu zauzete, teritorije. Samo su retki, i hrabri, znali da se obnovom ovih duhovnih mesta stizu 
neka druga znamenja, da srusena svetilista ulaze u onu magicnu kosmicku kartu koja se ne moze lako 
izbrisati i trajno spaliti. Neki, dakle, nama nepoznat, hrabar ali i mocan ktitor bio je, bez sumnje, 
graditelj Dubnice iz prvih decenija XV veka. 
Medjutim, od ostataka crkve i konaka iz tog perioda danas se malo sta moze raspoznati. Ipak, 
iznenadjujuce je da je pre nekoliko nedelja autor ovih redova, nakon mnogih drugih posetilaca i 
konzervatora, posle mnogobrojnih obilazaka Dubnice, tek sada uocio na jedinom i vec ispranom 
ostatku freske, na dovratniku portala naosa, tri od cetiri slovna broja, kojim nas zivopisac iz davnih 
vremena skrto obavestava da je Dubnica gradjena i zivopisana 1422. godine. Samo nam je taj 
podatak promisao podarila, da bi zabuna ili tajna bila bar delimicno odgonetnuta, a masta ostala 
nesputana. Sve ostalo iz tog vremena prekriveno je velom zaborava.  
Mnogo godina kasnije, posle vise od dva veka, Dubnica dozivljava svoj najveci uspon. Bilo je to u 
vremenu kada se na tronu raskih mitropolita, i kasnije peckog patrijarha, nalazio Gavrilo Rajic-
Raskovic, jedan od najznamenitijih predstavnika poznate loze, knezeva Raskovica.  
Mozda nikada necemo saznati koji su neimari klesali fine portale u priprati i naosu dubnicke crkve, 
raskosne rozete i doprozornike? Da li su ovde radili Dubrovcani, pevaci setnih elegicnih pesama, ili 
mozda Osacani iz istocne Bosne, koji su pevali glasnije, izvika, i govorili tajnim neimarskim jezikom? 
Bili su to sigurno vrhunski majstori koji su brojne detalje podredili celini skromnog ali znalacki zidanog 
hrama posvecenog Svetoj trojici. Oni su poznavali orijentalno i islamsko graditeljstvo, a znanja su 
verovatno sticali na sakralnim i svetovnim objektima Bosne, Hercegovine i Primorja. Saracenski lukovi 
na nisama i lunetama u Dubnici nisu bili nepotrebni importi vec proverena iskustva velikog 
graditeljstva. Isto tako, nema pisanih podataka niti tragova o slikarima koje je srpski patrijarh 
angazovao da oslikaju obnovljenu i prosirenu crkvu. Ali analogije sa briljantnim zivopisom, ili bolje 
receno ostacima zivopisa manastira Kovilja sa Javora, za koji se iz pisanih dokumenata zna da ga je 
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obnovio mitropolit raski Gavrilo oko 1637. godine, upucuju da je on i za Dubnicu angazovao najbolje 
majstore svoga doba.  
Mozda najlepse predanje koje se sacuvalo u narodu ovoga kraja, i danas zivo, daje za pravo onima 
koji tajanstvenu Dubnicu dovode u vezu sa prastarim zaduzbinama Nemanjica. Taj su manastir, kazu, 
kasnije obnavljali Raskovici, jer su i oni od loze Nemanjica. Ali da nije bilo Dubnice, tesko da bi se 
patrijarh Arsenije Carnojevic sa narodom preselio na sever. On je, tumace pripovedaci i hronicari, tu 
poslednju zimu pred Seobu, proveo u Dubnici bezbedan i siguran do proleca 1690. godine, kada je sa 
narodom i svestenstvom presao Savu i Dunav. Sa njima se selio i veliki broj zitelja Starog Vlaha i 
Polimlja, na celu sa knezevima Raskovicima. Turci su zato manastir spalili do temelja.  
Dubnica sada zivi neki novi zivot na ovoj starovlaskoj visoravni. Osim orlova, koji je sa kricima 
nadlecu i cuvaju, svracaju i turisti, kao i putnici namernici. Delimicno obnovljena crkva sedamdesetih 
godina XX veka, trudom kraljevackog Zavoda za zastitu spomenika kulture koji se ne moze i ne sme 
zaboraviti, samo je privremeno svedocanstvo briljantnog ostvarenja neimara patrijarha Gavrila 
Raskovica. Nova obnova na inicijativu agilnih mestana i naroda citavog kraja vratice Dubnicu u onu 
davno sacinjenu duhovnu mapu, sa koje je samo privremeno nestala.  
Dragisa MILOSAVLjEVIC  
 
Kraljevska porodica prvi put posle 1941. godine krsnu slavu proslavila u svom domu 
POSLE SEST DECENIJA 
Tacno sest decenija proslo je od kako su Karadjordjevici napustili zemlju i tacno toliko vremena proslo 
je od kada su svoju krsnu slavu Svetog Andreja Prvozvanog proslavili u svom domu. Valjda zato je 
toliko novinarskog sveta u cetvrtak pohrlilo da bude u crkvi Svetog Andreja Prvozvanog, koju je 
patrijarh srpski Pavle sa vladikama i svestenstvom tog jutra osvestao, buduci da u njoj sest dugih 
decenija nije bilo sluzbe. 
Bez prevelikog zadrzavanja na dvorskim kapijama, uz tek formalnu proveru, momci iz obezbedjenja 
su se samo ljubazno smeskali. U civilnim odelima, a tek pogled na vojnicke cizme otkrivao je da se 
radi o, verovatno, pripadnicima neke elitne jedinice specijalaca VJ. Ispred crkve crnomanjast, mlad 
momak iz obezbedjenja otkriva da je iz Topole. Priznajem, jedva sam zadrzao smeh. Na Oplencu su 
Karadjordjevice, ocigledno, verno cekali svih ovih decenija, prenoseci na svaku sledecu generaciju 
uverenje da "bez kralja ne valja".  
U crkvi clanovi kraljevske porodice poredjani su od glave, prestolonaslednika Aleksandra. Princeza 
Katarina deli osmehe poznanicima i skoro nevidljivom mimikom komunicira sa ljudima iz 
prestolonaslednikove kancelarije. Najstariji prestolonaslednikov sin princ Petar, stalno povlaci rukave 
kaputa nadole, poput prebrzo izraslog deteta, ocigledno smirujuci blagu nervozu. Pored najuze 
porodice, iz sveta su doputovali princ Vladimir sa suprugom Brigitom i princeza Lavinija sa suprugom 
Ostinom Pricardom. Nije bilo princeze Jelisavete koja je slavu obelezila na Vozdovcu, i koja je minulih 
dana imala izvesne primedbe na ponasanje prestolonaslednika. Ali, to vam je tako, kad hocete da 
imate dvor, onda se morate navici i na dvorske spletke.  
Na pola sluzbe prisutni su poceli da dizu glavu ka kupoli crkve. Neko je primetio, a glas se brzo 
prosirio, da na jednoj freski sveti Andrej ima na celu rupu od metka. Ocigledno, bivsi stanari, a bice 
da je to, ipak, Brozova druzina ostavila varvarski pecat, nisu mnogo vodili racuna o crkvi. Neko je u 
onoj guzvi lepo primetio da Milosevidjc, ipak, nije bio toliko lud da cini takve stvari.  
Posle pricesca clanova kraljevske porodice i posto je patrijarh srpski Pavle presekao slavski kolac, 
upravo je poglavar SPC prestolonasledniku prvi cestitao slavu.  
- Vase visocanstvo, cestitam slavu i zelim vam od Boga i svetog Andreja svaku pomoc u ovim teskim 
vremenima - rekao je patrijarh srpski Pavle.  
Stari dvor je sav mirisao na ribu. Slava je posna, a prestolonaslednik je licno posluzio novinare zitom. 
Ispravljeni u ledjima, sa propisno prebacenim i ustirkanim belim krpama preko ruku, posluga je 
uzurbano, ali necujno klizila odajama Starog dvora. Zvanice su u plavom salonu cekale da prdju za 
trpezu. Neka poznata lica poput ministra za rad Dragana Milovanovica, ministra za socijalna i boracka 
pitanja Gordane Matkovic, ministra vera Voje Milovanovica, clanova Krunskog saveta Matije Beckovica 
i Dragomira Acovica, samo su u prolazu osmehivali novinarima.  
U popodnevnim casovima u Skupstini grada priredjen je prijem za oko 2000 zvanica, a uvece u dvoru 
i slavska vecera. Karadjordjevici su tako posle sest decenija slavili kod kuce, a malo se zna da je slava 
kraljevske porodice nekada bio Sveti Kliment koji se proslavlja 8. decembra. Posle smrti svoje 
supruge, kneginje Zorke, kralj Petar Prvi zatrazio je od srpskog mitropolita Mihaila da mu odobri 
promenu krsne slave. Za Svetog Andreja se verovatno odlucio zato sto su na taj dan 1806. godine 
Karadjordjevi ustanici osvojili beogradsku varos.  
Z. Preradovic 
 

Page 7 of 17Poseta Americi Sreda

4.10.2007http://www.glaskim-html.proba/glasnik/brojevi/broj89.htm



Nasi praznici - crkveni i drzavni 
SLAVE ZA UGLED DOMACINA 
Ako se po bilo cemu Srbi razlikuju od ostatka sveta, onda je to njihov dar za praznovanje koje bas u 
decembru dostize tacku usijanja. Zbog obilato rabljenih elektricnih uredjaja za Svetog Nikolu je, prvi 
put otkako su stigli mrazevi, pretio nestanak struje. To svecare nije omelo da udarnu srpsku slavu 
proslave kako ko ume i koliko ko moze. Po broju i ugledu zvanica i sadrzaju trpeze, meri se i ugled 
domacina.  
Krajem osamdesetih godina XX veka, u Srba se naglo oslobodio svecarski duh, tako da oni koji su 
slavili tajno nisu vise morali da se kriju, a onih koji su tek poceli da slave bilo je sve vise. Stroga 
crkveno-obicajna (protokolarna) pravila pocesto su se gubila pred naletom savremenog nacina 
obelezavanja slave. Retko domacin vascelog dana stoji, docekuje i ispraca goste ili sluzi pice; jos rece 
se deca gostiju darivaju kolacicima "za poneti"; dogadja se da rodjena braca odvojeno slave ili, cak, 
da svestenici ne obilaze svaku svecarsku kucu, ili da slavski kolac, vino, zito i sveca ponekad i nisu 
osvestani u crkvi. Ustalio se i obicaj da se u svecarsku kucu donosi cvece i flasa pica, sto nigde u 
crkvenim knjigama nije zapisano. Poneko se usudio da goste (na posnu slavu - kakve su sve u vreme 
Bozicnog posta) posluzi pecenjem umesto ribom. Ima (doduse redjih) slucajeva da praznicno veselje 
prekardasi prag pristojnosti, pa slava postaje zurka sa opijanjem, razularenim pevanjem, prastanjem 
petardi i pucnjevima u nebo...  
Ali sta je tu je, ne moze svako preko noci postati pravi vernik, a slava je opstala jos od Rastka 
Nemanjica (svetog Save) do danas uprkos nastojanjima ateista da je na svaki nacin uruse. Slava je 
porodicni praznik, razlog za okupljanje bliznjih i prijatelja, ali i prilika da se domacin i domacica iskazu 
u svojoj gostoprimljivosti i blagocestivosti. Sve srpske slave dele se na praznike: gospodnje (recimo 
Bozic i Uskrs), bogorodicne (na primer Mala i Velika Gospojina), andjeoske (Arandjelovdan), prorocke 
(Sveti Jovan), apostolske i ravnoapostolske (Sveti Cirilo i Metodije), svetih otaca, pastira i ucitelja 
vaseljenskih (recimo Sveti Nikola), zatim svestenomucenika, mucenika i mucenica (Vidovdan ili 
Mitrovdan), prepodobnih (Sveta Petka), pravednih (Sveti Lazar) i bezmitnih vraceva, besrebrenika i 
cudotvoraca (Sveti Kuzman i Damjan). Ukupno 87 praznika.  
Prazan dan  
Pored Bozica, Uskrsa, Nove godine (mi slavimo dve), razloga za praznovanje ima u izobilju - rodjenja i 
rodjendani, krstenja, vencanja, useljenja i (sve redje) ispracaji u vojsku ili imendani, Dan zena i Prvi 
maj, donedavno i 29. novembar i ostali praznici bivse drzave. Sadasnji drzavni praznici su: Dan 
drzavnosti (Sretenje, 15. februar), Dan duhovnosti (Sveti Sava, 27. januar) i Vidovdan (spomen na 
Kosovsku bitku). Rec praznik nastala je od dve - "prazan dan", kada se ne radi. Po novom 
republickom zakonu neradni dani su - Dan drzavnosti, prvi dan Bozica (7. januar), vaskrsnji praznici 
(pocev od Velikog petka zakljucno sa drugim danom Vaskrsa, ponedeljak), a zaposleni pravoslavci 
imaju pravo da ne rade i na prvi dan svoje krsne slave. Poredjenja radi godine 1925, osim svojih 
krsnih slava narod je slavio i Kraljev dan rodjenja, Dan ujedinjenja SHS, Vidovdan i Slavu Cirila i 
Metodija.  
Slava Sveti Nikola pripada grupi praznika svetih otaca, pastira i ucitelja i najrasprostranjenija je u 
srpskom narodu (posle nje slede Djurdjevdan, Arandjelovdan i Jovandan). U Srpskom narodnom 
kalendaru pise: "Po gradovima i varosima po Srbiji rasireno je verovanje da ovaj svetac, noc uoci svog 
praznika, jasuci na belom konju obilazi decu koja su bila dobra u toku godine i deli poklone. I danas 
mnoga deca ciste svoje cipele i stavljaju ih u prozore, da bi se ujutru, na Nikoljdan, silno obradovala, 
kad u cipelama pronadju dar svetog Nikole..". U pravoslavnom svetu smatraju ga zastitnikom vode, 
pa ga slave brodari, mornari, ali i putnici, mada na ovaj dan nije preporucljivo putovati, kao ni jesti 
mrsna jela. Pravi svecari pocinju pripreme za slavu nekoliko dana ranije. Kuca (ili stan) mora da se 
ocisti od poda do plafona, a domacica da se okupa pre spremanja raznih djakonija. Nekad je postojao 
obicaj da se zena nedelju dana pre slave cuvala od greha i izbegavala bracnu postelju.  
Vazan dogadjaj  
Slave su (narocito Sveti Nikola) vazan drustveni dogadjaj. Tada se otvara kuca. Svaki gost biva 
usluzen kako dolikuje, prvo zitom, a potom ostalim jelima i picima. Posna jela za slavu mogu biti 
veoma ukusna, kao recimo slana riba sa kiselim kupusom, paprike punjene pirincem, pasiran pasulj 
(papula), prebranac i pita sa orasima.  
Postoje razna tumacenja sta predstavlja slava: secanje na pokojne pretke - kucne zastitnike koji su 
prvi primili hriscansku veru, dan kada se njihova porodica ili pleme krstilo. Svetog Nikolu je 1895. 
godine, samo u Beogradu, slavilo (po podacima iz knjige Slave i imena svecara) tacno 686 
domacinstava. Biramo samo neke: Nikola Adamovic (cuvar senjaka), Jovan Beljanovic (bivši 
duvandzija), Ilija Viktorovic (preduzimac), Aksentije Gajic (pandur), Dusan Dimitrijevic (sekretar 
Kasacionog suda), Vukajilo Djakovic (kaparas), Jevrem Djuricic (racunoispitac), Avram Zivkovic 
(sapundzija), Vasilije Zoric (tipograf), Jovan Ilic (voskar), pa Toma Malesevic (testeras), Jovan 
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Milovanovic (sudija), Raka Ostojic (sluzitelj u opstini), Milovan Pavlovic (djeneral), ili Tanasije Sljivic 
(telegrafista).  
Ovog 19. decembra bilo je mnogo vise svecara koji slave Svetog Nikolu, ali oni se bave drugacijim 
zanimanjima od svojih predaka. Slave informaticari i ministri, taksisti i pekari, alasi i doktori nauka, oni 
koji nikad nisu ucli u crkvu i oni koji su smerno priklonjeni veri. Promenile su se i navike i materijalne 
mogucnosti, pa neki domacini dozvoljavaju sebi blagodet da prime i vise od 300 gostiju, dok su neki 
imali samo za svecu, kolaz, zito i skromnu zakusku u najuzem porodicnom krugu. Nikoljdan je u 
sredistu nasih praznovanja koja traju od Mitrovdana (osmi novembar) do Djurdjevdana (sesti maj). U 
tom periodu samo u Beogradu slavi se 38 krsnih slava. Predstoje nove godine i sve ostalo. Pa ko 
izdrzi.  
Milorad Cirilovic 
 
Redukcije na severu Kosova 
BEZ STRUJE I PO 48 SATI 
Kosovska Mitrovica, 19. decembra  
Dok traju nagadjanja ko je kriv sto sever Kosova nema struju od 12 do 48 sati i dok se krivac trazi 
iskljucivo u UNMIK-u, svi su izgledi da ce redukcije u severnoj Kosovskoj Mitrovici, Zvecanu i 
Leposavicu - potrajati.  
Kako danas saznajemo, kljuc za izlazak iz teske energetske krize, koja na Kosovu traje jos od letos, 
lezi ili u Beogradu, ili u UNMIK-u. Zoran Dragovic, direktor dela preduzeca JP "Elektro-Kosmet" 
Pristina, Distribucija Kosovska Mitrovica, kaze da bi remont elektrana u Obilicu resio napajanje 
strujom celog Kosmeta.  
Kako kaze Dragovic, u pismu koje je svojevremeno upuceno nadleznima u "Elektrodistribuciji" u 
Beogradu trazi se da glavni grad pomogne snabdevanje elektricnom energijom ovog dela Kosova iz 
Novog Pazara. Tako je, uostalom, i cinjeno do marta ove godine.  
Po recima Zorana Dragovica (koji trpi i najvece kritike gradjana severne Mitrovice), za prvih 15 dana 
decembra bilo je 140 sati bez naponskog stanja iz Obilica pa se redukcija povecala sa sedam u 
novembru na devet sati u ovom mesecu.  
- Redukcija traje od letos kada je, navodno, radjena rekonstrukcija obilickih elektrana. I pored toga 
cesti su ispadi elektrana i sistema. Sledi redukcija koja je u novembru bila 200 sati. Kada se tome 
doda i nekontrolisana potrosnja, neminovne su i lokalne redukcije, a svaki duzi period bez naponskog 
stanja kasnije prate veci kvarovi i havarije. Zato se desava da pojedini potrosaci ostaju bez struje i po 
nekoliko dana - kaze Zoran Dragovic.  
Na pitanje da li je tacno da je britanska vlada, kako je danas novinarima rekao Djerdj Kakuk, 
regionalni portparol UNMIK-a u Kosovskoj Mitrovici, dala dva transformatora za sever Kosova, kao i to 
da ce dati jos dva, Dragovic kaze da su severnoj Mitrovici dati transformatori. Mecutim, nije dat i 
pribor za prikljucenje, sto znaci da UNMIK nije nista ni uradio.  
Kakuk je danas novinarima izneo podatak da je do sada za popravku elektrana u Obilicu ova 
medjunarodna organizacija izdvojila 600 miliona nemackih maraka. Na pitanje zasto stanovnici severa 
Kosova i dalje nemaju struju, Kakuk je dao nepotpun odgovor da "neki delovi Mitrovice imaju, a neki 
nemaju struju. Transformatori su se pokvarili".  
Na insistiranje novinara da pojasni da li su visednevni nestanci elektricne energije zbog toga sto nema 
struje u Obilicu, ili zbog toga sto je bilo kvarova na transformatorima, Kakuk je rekao: "Mislim da sam 
bio jasan".  
Za "Politiku" Suzan Manuel je bila preciznija:  
- To je fijasko za medjunarodnu zajednicu. U leto 1999. godine Evropska unija, koja je rukovodila 
novcem donatora, obavezala se da ce popraviti termoelektranu u Obilicu. Medjutim, od toga nije bilo 
nista. Ne znam da li se radi o korupciji. Mogu samo da potvrdim da je taj novac nestao. Sada moramo 
da nadjemo mnogo novca da bismo uvezli struju. Ovo je i nas politicki interes da bi se Kosovo 
osamostalilo.  
Na pitanje da li medjunarodna zajednica duguje Srbiji nekoliko miliona maraka za uvezenu struju, 
Manuel je rekla da na to pitanje nema odgovor.  
Gnev gradjana raste  
- Dnevno, bez obzira na potrosnju, uz malo nizi napon, potrebno nam je 700 hiljada kilovat-sati, sto je 
mesecno oko 21 milion - kaze Zoran Dragovic, direktor dela "Elektrodistribucije" u Kosovskoj 
Mitrovici.  
Dok Dragovic ceka na odgovor Beograda, a Unmik iznosi visemilionske cifre utrosene za (navodnu) 
rekonstrukciju elektrosistema Obilic, dotle gradjani Kosovske Mitrovice, Zvecana i Leposavica trpe.  
Ne trpe samo gradjani, vec i radnici "Elektrodistribucije" u Kosovskoj Mitrovici, jer svakodnevno ljutiti 
gradjani nasrcu na montere kojima, kako kaze Dragovic, prete cak i "fizickom likvidacijom". Zarade 
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zaposlenih su veoma niske, a neredovne plate ne prati i kosovski dodatak.  
Kakuk: Ne znam za dug  
Kada je rec o struji, Djerdj Kakuk izgleda nikada nema konkretan odgovor. Na pitanje novinara 
"Politike" da li je tacno da medjunarodna zajednica duguje Srbiji za isporucenu struju oko 65 miliona 
maraka, Kakuk odgovara: "Pa, taj dug je otpisan sa pariskim dugom".  
Na nas odgovor da u taj "pariski dug" ne ulazi ovih 65 miliona maraka, Kakuk tvrdi: "Ne znam, nije mi 
poznato".  
Kakuk ili ne zna, ili nije dobro obavesten, ili nece da odgovori. Tako je i danas diplomatski izbegao 
odgovor o razlozima nestasice struje.  
B. Radomirovic 
 
Povodom pustanja na slobodu Albina Kurtija 
TRAZE OSLOBADJANJE ZATOCENIH SRBA 
Gracanica, 14. decembra (Beta)  
Udruzenje porodica Srba kidnapovanih i nestalih na Kosovu uputilo je, sa danasnjeg protesta u 
Gracanici, protestno pismo predsedniku SR Jugoslavije Vojislavu Kostunici zbog oslobadjanja iz 
zatvora Albina Kurtija, nekadasnjeg lidera studentskih protesta u Pristini.  
U pismu, koje su okupljenim procitali predstavnici Udruzenja Ratko Perevic i Milorad Spasic, istice se 
da porodice nestalih i otetih nisu protiv oslobadjanja Kurtija, vec traze da se iz "privatnih zatvora i 
logora oslobode zatoceni Srbi".  
Porodice su izrazile ogorcenje zbog toga sto zajednicka radna grupa UNMIK i Koordinacionog centra 
za Kosovo i Metohiju jos uvek nije pocela da radi na rasvetljavanju sudbine 1.300 kidnapovanih i isto 
toliko ubijenih Srba.  
 
Odluka Vrhovnog Suda Kosova 
PUSTENI ALBANCI OSUMNJICENI ZA MINIRANJE AUTOBUSA 
Pristina, 19. decembra (Beta)  
Portparol UNMIK-a Suzan Manuel nazvala je danas "teskom i razocaravajucom" odluku o pustanju iz 
pritvora trojice Albanaca osumnjicenih za miniranje autobusa kod Podujeva, kada je ubijeno 11, a 
ranjeno vise od 20 Srba.  
Suzan Manuel je rekla da je sef UNMIK-a Hans Hekerup svojevremeno intervenisao da se toj trojici 
Albanaca pritvor produzi na tri meseca i da je to trajalo do danas.  
Portparol UNMIK-a je rekla da do danas sudu nisu pruzeni nikakvi konkretni dokazi da su oni 
podmetnuli bombu pod autobus "Nis-ekspresa".  
Medjunarodne sudije u Vrhovnom sudu Kosova donele su oslobadjajucu presudu za trojicu Albanaca 
osumnjicenih za ucesce u bombaskom napadu na kolonu autobusa kod Podujeva 16. februara, kada 
je poginulo 11 Srba, a povredjeno vise od 20.  
Vrhovni sud je u obrazlozenju presude naveo da nisu predoceni dokazi koji bi podrzali navode 
medjunarodnog tuzioca da su osumnjiceni - Avdi Behljuli, Cele Gasi i Jusuf Veliju, umesani u 
bombaski napad. Njih trojica su uhapseni u martu, od kada se nalaze u pritvoru.  
Glavni osumnjiceni za napad na autobus "Nis-ekspresa", Albanac Fljorim Ejupi u maju je, pod 
nerazjasnjenim okolnostima, pobegao iz zatvora u bazi Bondstil americki snaga u sastavu Kfora, i od 
tada je u bekstvu.  
Bomba, koja je bila teska 100 kilograma, eksplodirala je ispod jednog od ukupno sedam autobusa 
"Nis-ekspresa", koji je, u pratnji oklopnih transportera medjunarodnih snaga na Kosovu, saobracao na 
liniji Nis - Gracanica - Strpce.  
 
UHAPSENO VISE ALBANACA ZBOG KRIMINALA 
Prizren, 19. decembra (Beta)  
Medjunarodne i lokalne policijske snage u regionu Prizrena uhapsile su vise Albanaca tokom 
poslednjih nekoliko dana u akcijama suzbijanja kriminala i otkrivanja nelegalno posedovanog oruzja. 
Predstavnik UNMIK policije u Prizrenu Asok Sarma, rekao je danas novinarima da su policajci u jednim 
kolima pronasli spric a da je kasnije u pretresu mehanicarske radnje vlasnika automobila pronadjeno 
jos 11 spriceva sa supstancom heroina.  
"Sve je konfiskovano a dvojica preprodavaca droge su uhapseni", izjavio je Sarma.  
On je ispricao da su tri maskirane osobe napale radnika na benzinskoj pumpi u okolini Prizrena i pod 
pretnjom oruzjem odnela hiljadu nemackih maraka.  
U selu Dejne policija je uhapsila jednog Albanca posto je kod njega pronadjen puskomitraljez, veca 
kolicina municije kalibra devet milimetara, stariji pistolj i puska marke AK 47.  
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Pronadjeno oruzje je zaplenjeno.  
 
Dragan Nikolic, Srbin sa Kosova, pusten da se brani sa slobode 
TAMNOVANJE DUGO 28 MESECI 
Ugledni lekar iz Vitine Dragan Nikolic koji je proveo u zatvoru vise od 28 meseci, pusten je da se brani 
sa slobode. On je 15 godina lecio lokalno stanovnistvo ne postavljajuci pitanja bolesnicima kojoj naciji 
pripadaju. Tokom NATO bombardovanja bio je mobilisan u Sanitetsku sluzbu Vojske Jugoslavije. 
Jedino oruzje mu je bila sanitetska torba. I tada je delio lekove svima kojima su bili potrebni. Kada su 
ratna dejstva prestala vratio se u Dom zdravlja u Vitinu i lecio i pripadnike OVK.  
Optuzen je za ubistvo Albanca Dzemalja Ademija iz sela Ljubiste u kome nikada nije bio. Uhapsen je i 
odveden u americku bazu Bondstil. Kasnije je prebacen u zatvor UNMIK-a u Kosovskoj Mitrovici. 
Veruje da je njegov jedini greh to sto je Srbin i sto je s porodicom ostao da zivi na Kosovu i Metohiji. 
Kaze da u zatvoru u Kosovskoj Mitrovici ima jos Srba koji su optuzeni bez dokaza. Nadu da ce 
ugledati slobodu dala mu je poseta Nebojse Covica koji je isao od celije do celije i tvrdio da ce svako 
ko je nevin biti oslobodjen.  
Vladimir Bozovic, rukovodilac Sektora pravosudja i ljudskih prava pri Koordinacionom centru, rekao je 
da je odbrana trazila 29. novembra dve godine da se optuzeni brani sa slobode. Trazena je kaucija od 
100 hiljada nemackih maraka, ali je UNMIK na kraju pristao da se kao garancija prihvati hipoteka na 
imovinu porodice Nikolic.  
Tako je Dragan Nikolic pusten, a proces ce se nastaviti u Gnjilanama u januaru.  
Bozovic je rekao da ce Koordinacioni centar preispitati i ostale sudske odluke prema kojima su Srbi 
osudjeni na visegodisnje kazne, a pretpostavlja se da oko 37 Srba jos tamnuje.  
Napomenuo je da ce jugoslovenska strana zatraziti preispitivanje odluke da se puste na slobodu 
trojica Albanaca koji su osumnjiceni za teroristicki napad na autobus "Nisekspresa" kod Podujeva, 
kada je ubijeno 11 a teze i lakse povredjeno 40 osoba.  
M. Vucetic 
 
Posle pustanja na slobodu kosovskog Srbina 
NADA DA SE NA KOSMET VRACA PRAVDA 
Odeljenje Koordinacionog centra za Kosovo i Metohiju za pravosudje i ljudska prava pozdravilo je 
juces odluku medjunarodnog veca Okruznog suda u Gnjilanu da posle 27 meseci pusti iz pritvora dr 
Dragana Nikolica iz Vitine, optuzenog za saucesnistvo u ubistvu kosovskog Albanca.  
U saopstenju se kaze da je time sudsko vece, kojem predsedava sudija Renata Vinter, uvazilo razloge 
tima odbrane - advokati Vladimir Bozovic, Stoja Djuricic, Zivojin Jokanovic i Svetlana Scepanovic - u 
prilog pustanju Nikolica.  
"Ovaj slucaj potvrdjuje uspesnu saradnju koju su na ovom polju uspostavili Odeljenje pravosudja 
Koordinacionog centra za Kosovo i Metohiju i pravosudje UNMIK-a ", naglaseno je u saopstenju.  
Precizirano je da je time potvrdjena svrha "veceg angazovanja srpskih advokata u slucajevima gde su 
kosmetski Srbi optuceni za etnicki motivisane zlocine prema albanskom stanovnistvu".  
Dodaje se da se, kao i u vecem broju drugih slucajeva u kojima su Srbi optuzeni za ubistva i ratne 
zlocine na Kosovu i Metohiji, pokazalo da ne postoje dokazi koji bi govorili u prilog krivice optuzenih i 
uslovi za visegodisnje zadrzavanje ljudi u pritvoru, suprotno zakonu.  
"Ovakvi slucajevi ulivaju nadu da ce se na Kosmetu, uz pomoc medjunarodnih sudija i tuzilaca i za 
prizeljkivani povratak srpskih sudija i tuzilaca u kosmetski pravosudni sistem, vratiti pravda i 
postovanje zakona".  
To "svakako ohrabruje, ako imamo na umu da je nasim drzavnim organima u vecoj meri dozvoljen 
pristup Kosmetu, pa samim tim i uspesnije ostvarivanje prava diskriminisanih pojedinaca, sto se u 
slucajevima odbranjenih Srba i potvrdilo", kaze se u saopstenju. (Tanjug)  
 
Ukoliko ne bude izabran predsednik 
UNMIK CE NASTAVITI DA ADMINISTRIRA NA KOSOVU 
Pristina, 19. decembra (Tanjug)  
Sef nemacke kancelarije u Pristini Mihael Smuh rekao je novinarima da ce UNMIK nastaviti da 
"administrira Kosovom, ukoliko ne bude izabran predsednik i vlada", javio je danas nemacki radio 
"Dojce vele".  
Pristinski mediji na albanskom objavili su danas vest da sednica parlamenta Kosova nece biti 
nastavljena do kraja 2001. godine.  
Oni podsecaju da ce na toj sednici biti nastavljeno glasanje za predsednika Kosova i dodaju da bi 
moglo da dodje i do proceduralnih izmena u nacinu glasanja.  
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Jedini kandidat za predsednika Kosova Ibrahim Rugova, koji za tu funkciju nije obezbedio potrebnu 
vecinu glasova na konstitutivnoj sednici parlamenta, ponovio je u izjavi pristinskim medijima da 
"iskljucuje mogucnost skorog ulaska u koaliciju" njegovog Demokratskog saveza Kosova i srpskih 
poslanika u Skupstini Kosmeta.  
Srpska koalicija "Povratak" u kosmetskom parlamentu ima 22 od ukupno 120 poslanika.  
 
Kriza u kosmetskom parlamentu 
SEDNICA POSLE NOVE GODINE 
Pristina, 18. decembra  
Predsednik parlamenta Kosova i Metohije Nedzad Daci izjavio je za nas list da ove kalendarske godine 
nece sazivati nastavak prve sednice Skupstine Kosova i Metohije.  
- Zbog eventualnih stranackih razgovora vezanih za buducu koaliciju kako bi se stvorili uslovi za 
formiranje kosmetske vlade, ostavio sam prostor da se stranacki lideri dogovore kako ne bi zapali u 
skupstinsku krizu - kazao je Daci. On je dodao da ce njegova stranka, Demokratski savez Kosova, 
kontaktirati sa svima ukljucujuci i srpski koalicioni blok "Povratak".  
Podsetimo, Ibrahim Rugova je pre cetiri dana izjavio da je razgovore sa Hasimom Taczijem i 
Ramusom 
Hajradinijem zavrsio, te da mu ne pada na pamet da ponovo uzaludno trosi vreme u kontaktima sa 
ovom dvojicom stranackih lidera. Stoga, ostalo mu je da pokusa u razgovorima da napravi koaliciju sa 
manjinskim predstavnicima (Romima, Askalijama, Turcima, Bosnjacima i Gorancima). U slucaju da sa 
njima i postignu sporazum, to nece promeniti nista, jer ove stranke imaju samo 13 poslanickih 
mandata u Skupstini Kosova i Metohije. Zato mu je preostalo da ulozi napor u razgovoru sa srpskim 
koalicionim blokom "Povratak".  
M. L.  
 
Specijalni "Politikin" izvestac u Albaniji 
KOSOVO JE STRANA VEST 
Kosovo je i u Tirani "dezurna tema", ali je vest sa Kosmeta, uveravale su nas kolege u vise tamosnjih 
medijskih kuca, "strana vest". Vest iz inostranstva.  
S ovom temom smo se suocili prve veceri po dolasku u Tiranu. Bili smo pozvani na svecani koncert 
povodom deset godina angazovanja Komesarijata Ujedinjenih nacija za izbeglice u Albaniji. Pozivnice 
je formalno potpisala gospodja Marion Hofman, visoki predstavnik Komesarijata, a koncert je 
odrzavan pod pokroviteljstvom predsednika Albanije Redzepa Mejdanija.  
Hol ispred dvorane je bio, kad smo stigli, ispunjen svetom i - neverovatno hladan. Tu se nalazila, kako 
nam je objasnjeno, politicka i intelektualna elita prestonice i gotovo kompletan diplomatski kor. Nase 
pojavljivanje je ocigledno bilo posebno interesantno stranim diplomatama, od kojih su nam neki bili 
znani iz vremena njihovog boravka i sluzbovanja u Beogradu.  
Gest posebne vrste  
Radilo se, naime, o prvoj zvanicnoj novinarskoj delegaciji iz Jugoslavije posle vise decenija i domacini 
su, svakako, mogli da politicki "unovce" taj podatak: svi su, naime, govorili o gestu posebne vrste i 
"pozitivnoj ccinjenici" u odnosima medju "delikatnim susedima". A delikatnost jugoslovensko-
albanskih odnosa je dodatno pojacavalo i te odnose posebno opterecivalo i komplikovalo, i kad se o 
tome nije direktno govorilo, upravo Kosovo.  
Kosovo se naslo i kao sredisna tema - iz aspekta izbeglica - u govorima albanskog sefa drzave 
Mejdanija, koji se, inace, na putu ka dvorani, spontano i bez posebnog zadrzavanja, pozdravio s 
nekim clanovima nase novinarske ekspedicije, i gospodje Hofman.  
Hladnoca nas je cekala i u koncertnoj dvorani. U nju smo upali kao u zasedu, potpuno zateceni i 
nepripremljeni. Shvatili smo da je to bila greska tek kad smo videli dame u bundama i gospodu u 
kaputima, ali za sve je vec bilo kasno: nasi kaputi su se nalazili u autobusu.  
Narednih dana smo bili obazriviji. Hladnoce je bilo i na drugim mestima, vise u kucama nego napolju.
Tamo je grejalo sunce i ljudi su jos sedeli u kafanskim bastama, a u nasem hotelu (Tirana) dorucak je 
serviran i na terasi, uprkos decembru!  
Averzija prema kosovskim Albancima  
Interesantno je da u brojnim razgovorima koje smo imali s novinarima i politicarima , od 
gradonacelnika Tirane Edija Rame i ministarke spoljnih poslova, naglaseno elegantne i zenski 
samouverene Arte Dada, do bivseg sefa drzave i predsednika opozicione Demokratske stranke Salija 
Berise, niko nije sam nametnuo temu Kosova, ali je niko takodje nije ni izbegao. I niko nije spomenuo 
eventualno ujedinjenje Kosova i Albanije, iako takodje gotovo niko nije krio da zeli "nezavisno 
Kosovo".  
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Celni covek u medijskoj kompaniji "Klan" , koja ima svoju televiziju, dnevne novine i politicki 
nedeljnik, Armand Sulaku bio je kategorican: Kosovo republika da, ujedinjenje ne. Vest sa Kosova je 
ovde strana vest. Ljudi su preokupirani sopstvenim problemima. Kad je njihov nedeljnik objavio 
Rugovinu fotografiju na prvoj strani ljudi se "bas nisu pretrgli da taj broj kupe". Ne skriva da kod 
vecine njegovih zemljaka postoji odbojnost prema Albancima sa Kosova!  
Jednim delom je to posledica fizicke odvojenosti, razlike u mentalitetu, "od ulice do institucije", a 
mozda najvise ruznih secanja na 1991, kada su Kosovari poceli ovamo masovno da stizu. Ponasali su 
se bahato, otimali, krali, silovali i "ostavili ruzan utisak".  
Armand Sulaku je, inace, uveren da ce "Kosovo pre uci u Evropsku uniju nego Albanija". Uveren je i 
da su tamosnji Albanci bogatiji, intelektualno jaci i demokratski zreliji. Kao dokaz za ovo poslednje 
spominje nedavne izbore koji su protekli u demokratskoj atmosferi, a ovde "svake tri godine revolucija 
i haos".  
Vlasnik "Top Albanija radija" i televizije koja se upravo priprema za emitovanje Artan Hodza, koji je 
vise godina ziveo u Italiji, resenje kosovskog problema vidi u "Evropi regiona". A kad razmislja o 
odnosima izmedju Kosova i Albanije zakljucuje: bilo bi dobro da postoje dve odvojene republike, jos 
bolje dve republike bez granica.  
Sef diplomatije Arta Dade diplomatski govori u principijelnim kategorijama, o regionalnoj integraciji 
zarad integracije sa Evropom, i naglasava kako Albanija "nece da bude faktor nestabilnosti" u 
regionu .  
Jedan narod, dva puta kroz vekove  
Kontroverzni Sali Berisa, (bivsi) "predsednik koji je srusio bivsi (komunisticki) rezim", potom veliki 
gubitnik, opozicioni lider kome, opet, pocinju da rastu akcije (ne toliko, culi smo, sto je sam jak, nego 
sto su socijalisti na vlasti slabi) razlaze temu Kosova u koordinatama evropske integracije, postovanja 
ljudskih prava i prava manjina.  
Uz opasku da je "zemlja onoga ko je obradjuje" i konstataciju da su "oni (kosovski Albanci) glasali za 
nezavisnost", kaze kako Kosovo ne moze videti (ponovo) u Srbiji, "bivsa Jugoslavija je bivsa 
Jugoslavija", ali ga, dodaje, ne vidi ni u zajednici sa Albanijom.  
To jeste jedan narod, ali sa "dva razlicita puta kroz vekove". Zbog toga su snage i partije koje 
podrzavaju ujedinjenje (tako) slabe i bez uticaja.  
Sve u svemu, zakljucuje pateticno, put u Evropu, a u Evropi cemo "svi biti slobodni i mirni". Na 
pitanje sta ce do tada biti s Kosovom odgovara, bez cinizma, paradoksom: "Bice nezavisni 
protektorat!"  
Kad je rec o paradoksima, ostaje neobjasnjivo, uz sva objasnjenja, da desnicar Sali Berisa, predsednik
Demokratske stranke, podrzava (umerenog) Ibrahima Rugovu, a levicar Fatos Nano, sef Socijalisticke 
partije, (radikalnog) Hasima Tacija.  
Jedno od objasnjenja koja smo culi glasi: Rugova je 1991. podrzavao antikomunisticku opoziciju 
(Berisu) , a socijalisti su 1997. usli u "politicki biznis" sa "OVK".  

KONACNI OBRACUN S TERORIZMOM

 

Americka vojna intervencija u Avganistanu 
BIN LADEN U BEKSTVU 
Majami, 16. decembra  
Posle nedelju dana teskih borbi sa ostacima talibanskih trupa i snagama Al Kaide u planinskom 
masivu Tora Bora, u istocnom Avganistanu, lideri Istocne alijanse proklamovali su jutros pobedu. 
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Jedan od komandanata Ali izjavio je za televiziju En-Bi-Si da su glavne borbe na planini zavrsene 
posle nocasnjeg okrsaja u kome je poginulo oko 200 pripadnika Al Kaide. On kaze da je osvojena i Bin 
Ladenova pecina, ali vodja terorista je pobegao i, trenutno, niko ne zna gde se nalazi.  
Mohamad Zaman, lider Istocne alijanse, objasnio je novinarima da se operacija ciscenja i potere za 
preostalim borcima Al Kaide koji su "nestali" u podzemnim pecinama i hodnicima nastavlja. "Osamu 
bin Ladena nismo nasli", kaze Zaman-ali, "ako je potrebno mi cemo u poteri za njim pretraziti citavu 
planinu, metar po metar..".  
On procenjuje da se nekoliko stotina preostalih vojnika Al Kaide, sa kojima se po nekim 
nepotvrdjenim pretpostavkama nalazi i Bin Laden, krece podzemnim prolazima prema pakistanskoj 
granici, koja je odavde udaljena samo nekoliko kilometara. Ovaj jedini put mogucnog povlacenja sada 
neprekidno tuku bombama americki teski bombarderi "B-52".  
Povlacenje prema granici  
Jedan neimenovani americki visoki funkcioner rekao je danas novinarima da su prislusne sluzbe na 
Tora Bori uhvatile nekoliko radio-poruka za koje se veruje da su Bin Ladenove. Bile su to kratke 
komande jedinicama i strucnjaci za snimanje i proveru glasa, koji su izvrsili analizu i uporecivanja sa 
njegovim nastupima na televiziji, ocenjuju da je rec o lideru Al Kaide. Ukoliko je to tacno, potvrdile bi 
se pretpostavke da se on jos nalazi sa svojim vojnicima, u povlacenju, kroz podzemlje planinskog 
masiva.  
Prema utiscima izvestac "Njujork tajmsa", koji se nalazi sa nastupajucim jedinicama Istocne alijanse, 
ne iskljucuje se ni mogucnost da pripadnici Al Kaide pruzaju poslednji zestok otpor upravo da bi 
omogucili drugim saborcima i liderima organizacije da pobegnu preko granice.  
Sekretar za odbranu Donald Ramsfeld, posle boravka u zemljama centralne Azije, doputovao je u 
Avganistan. Poseta je drzana u strogoj tajnosti sve do sletanja njegovog aviona na aerodrom Bagram, 
u blizini Kabula. Odmah zatim on se sastao sa novim premijerom Hamidom Karzaijem i drugim 
clanovima prelazne vlade. Ramsfeld je prvi visoki funkcioner Busove administracije koji je dosao u 
Avganistan posle pocetka vojnih operacija.  
Obracajuci se americkim vojnicima na aerodromu, Ramsfeld je naglasio da oni koji su napali Ameriku 
moraju biti kaznjeni, ali da taj posao jos nije zavrsen i da predstoji dug put u obracunu sa 
teroristima.  
Opasan posao  
U razgovoru sa Hamidom Karzaijem, sekretar za odbranu je izmedju ostalog rekao: "Od samog 
pocetka mi smo jasno stavljali do znanja da nasa operacija u ovoj zemlji i regionu nije usmerena 
protiv avganistanskog naroda, vec iskljucivo protiv terorista". Novi avganistanski premijer izrazio je 
zahvalnost vladi SAD zbog dragocene pomoci u borbi protiv talibana.  
Prema izvestajima dopisnika, Ramsfeld je naglasio da Sjedinjene Drzave nemaju nikakvih pretenzija 
na avganistanskoj teritoriji. Razmenjena su misljenja i o daljoj saradnji u borbi protiv terorista, 
perspektivama avganistanskog razvoja posle poraza talibanskog rezima, kao i o zadacima i sastavu 
buducih multinacionalnih bezbednosnih snaga, za koje je na nedavnoj konferenciji u Nemackoj 
predvidjeno da budu stacionirane u Kabulu.  
Kasnije na pitanje novinara da li ima novih indikacija o tome gde se nalazi Bin Laden, sekretar za 
odbranu je rekao da i dalje pristizu razne informacije o tome: "Moracemo da sacekamo i vidimo gde 
se sada nalazi..". Dalje objasnjava da u dobijenim podacima nema niceg obeshrabrujucg niti razloga 
za zabrinutost.  
General Tomi Frenks, koji rukovodi americim operacijama u Avganistanu, ovako je, vojnici sazto, 
okarakterisao sadasu situaciju: "Stalni napredak. Veoma opasan posao. Pred nama je jos mnogo toga 
sto moramo da uradimo".  
Dusan Pesic 
 
SVE ZESCI AMERICKI NAPADI NA CILJEVE U TORA BORI 
Majami, 14. decembra  
Americe snage su, kao sto smo vec javili, krajem prosog meseca, u jednoj kuci u Dzalalabadu, u 
Avganistanu, otkrile video traku na kojoj je snimljen razgovor Osame bin Ladena sa zasad 
neidentifikovanim sagovornikom koji se samo naziva "seik" u kome otvoreno govori o nacinu na koji 
je organizovan teroristicki napad na Svetski trgovinski centar u Njujorku i zgradu Pentagona u 
Vasingtonu 11. septembra, potvrcujuci sopstvenu umesanost u ovaj dogadjaj. Traka je sinoc 
emitovana posredstvom televizije i procenjuje se da je to najveci, do sada poznati, dokaz Bin 
Ladenove krivice.  
Prikazivanje je nekoliko dana odlagano jer je bilo neophodno da se temeljno ispita i utvrdi 
autenticnost trake. Snimak je amaterski i razgovor je cesto nerazgovetan, tako da su uposleni mnogi 
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najpoznatiji prevodioci i strucnjaci za arapski jezik da bi se obezbedila potpuna verodostojnost 
engleskog prevoda. Dodatnu teskocu predstavljalo je i to sto je autor pocetak susreta snimio na traci 
gde su vec bili zabelezeni i neki drugi dogadjaji, tako da gledaoci vide prvo kraj razgovora pa tek 
posle pocetak. Da bi se sacuvala autenticnost snimka traka nije premontirana i sve je prikazano onako 
kako je i snimljeno.  
Detaljno objasnjavanje  
Razgovor se odvija u gostinskoj kuci Al Kaide, u Kandaharu, najverovatnije 9. novembra. Prisutno je 
nekoliko Bin Ladenovih saradnika i gost, neimenovani "seik", za koga se pretpostavlja da je iz 
Saudijske Arabije. Na samom pocetku, on odaje Bin Ladenu najvece priznanje za "veliki uspeh" i kaze 
"Dali ste nam oruzje, dali ste nam novu snagu, neka je slava Alahu". Zatim saopstava kako su njihove 
pristalice sirom sveta "sa velikom radoscu" primile vest o napadu na Njujork i Vasington.  
Bin Laden, koji je dosao u kamuflaznoj uniformi sa "kalasnjikovim" u rukama, u razgovoru objanjava 
detaljno kako su tekle pripreme za napad i kako su izracunavali broj mogucnih zrtava. Pretpostavljali 
su da ce se srusiti samo nekoliko spratova Svetskog trgovinskog centra. Zatim dodaje da je on "bio 
najveci optimista jer ima iskustva u ovoj delatnosti", ali da je i on verovao da ce se srusiti samo 
spratovi iznad mesta udara. Sagovornik seik na to kaze: "Neka je slava Alahu".  
Vodja Al Kaide objasnjava da je datum i vreme napada znao pet dana ranije i da je 11. septembra "na 
vreme" ukljucio radio. Odmah su uli informaciju da je prvi avion udario u Svetski trgovinski centar. 
"Neka je slava Alahu", reaguje seik.  
"Uskoro zatim", nastavlja Bin Laden, "objavljeno je da je udario i drugi avion i braca koja su bila 
pored mene glasno su izrazavala veliku radost".  
Zatim prica gostu da svi ucesnici napada 11. septembra nisu unapred znali o kakvoj se operaciji radi. 
To im je receno tek pred ulazak u avion. Rukovodilac operacije bio je Mohamed Ata, clan Al Kaide, 
poreklom iz Egipta. On je znao sve detalje, a "ostala braca su znala samo da je to poduhvat koji 
stvara mucenike. Rekli smo im da idu u Ameriku, ali im nije saopsten ni najmanji detalj operacije", 
kaze Bin Laden i nastavlja "oni su bili dobro uvezbani i mi smo im detalje napada otkrili tek na samom 
ulasku u avion". Kaze da se ucesnici napada nisu medjusobno poznavali.  
Karakteristican je i detalj da se, iako prica o pogibiji nekoliko hiljada nevinih zrtava, Bin Laden sve 
vreme cinicno smeje i ne skriva zadovoljstvo, pozivajuci se stalno na Alaha. Veruje se da ce upravo 
ovo razbiti preostale sumnje kod mnogih muslimana u njegovu krivicu i odgovornost za pocinjeni 
zlocin. Ne iskljucuje se, naravno, ni mogucnost da njegove pristalice pariraju tvrdnjama da je traka 
"falsifikat", ali za objektivne posmatrace autenticnost je veoma ubedljiva i Bin Ladenova umesanost se 
vise nikako ne moze osporavati - istice se u jutrosnjim komentarima.  
U mecuvremenu, americki bombarderi sa sve vecom zestinom tuku ciljeve na planinskom masivu Tora 
Bora, u istocnom Avganistanu, dok jedinice Istocne alijanse, uz sadejstvo marinaca i britanskih 
komandosa, stezu obruc oko poslednjih pecinskih skrovista Al Kaide. Prema najnovijim informacijama, 
veruje se da se Bin Laden jos uvek tu nalazi.  
Izvestaci javljaju da je jutros osvojena pecina u kojoj je, do nedavno, boravio lider Al Kaide. Hazrat 
Ali, komandant saveza istocnih plemena, rekao je novinarima da njegovi vojnici sada pazljivo 
pretrazuju pecinu i da postoje opravdana ocekivanja da je Bin Laden, sa manjim brojem pristalica, u 
obrucu.  
Akcije snajperista i komandosa  
Saznaje se, kako pise jutrosnji "Vasington post", da je americka komanda na ovaj teren uputila 
specijalne jedinice snajperista i komandose posebno obucene za hvatanje terorista. Njihov je zadatak 
da otkriju gde je Bin Laden i uhvate ga ili likvidiraju.  
Pominje se i da su se cule Bin Ladenove komande, radio- vezom upucene preostalim jedinicama Al 
Kaide. Posle nekoliko dana kada su prevladavali glasovi da je Bin Laden pobegao u Pakistan, sada su 
ponovo porasla ocekivanja da ce, mozda, biti otkriven i uhvacen u nekoj pecini na planini Tora Bora. 
Sekretar za odbranu Donald Ramsfeld je u razgovoru s novinarima rekao da se predvidja mogucnost 
povecavanja nagrade za otkrivanje Bin Ladenovog boravista sa dosadasnjih 25 miliona dolara na 35 
miliona. 
Dusan Pesic 

OBAVESTENJE 
NVO Glas Kosova i Metohije - Beograd sa UMNIC-om - Beograd u toku 

decembra pocinje sa pruzanjem pravne pomoci u svojim kancelarijama u 
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Beogradu, Kragujevcu, Kraljevu i Krusevcu privremeno raseljenim licima 
sa Kosova i Metohije. Obavestenja o radu mogu se dobiti na telefone: 011/ 

3226-175 i 3221-433 (lokali 261 i 279) 

Americka Kancelarija Pristina, Kosovo 
Ron Braun- Program za postdiplomske studije u Americi 

Ron Braun Program omogucava istaknutim diplomiranim studentima i mladim ekspertima iz centralne 
i istocne Evrope postdiplomske studije na vodecim americkim univerzitetima. Ron Braun Program je 
dobio naziv po preminulom americkom ministru za finansije Ronald H. Braun-u, koji je do kraja svog 
zivota radio na promovisanju interesa americkog biznisa na Balkanu. Program odrazava njegovo 
zalaganje za demokratiju u regionu i jacanje globalne ekonomije. 
Napredan akademski rad, profesionalno usavrsavanje 
Ron Braun Program se sastoji od kombinacije naprednog akademskog rada i aktivnosti na 
profesionalnom usavrsavanju kao sto su praktican rad, seminari, i rad sa ekspertima. Stipendisti treba 
da pokazu vodece kvalitete u jednoj od osam oblasti: 
Administracija poslovanja 
Ekonomija 
Administracija obrazovanja/gradjansko obrazovanje 
Politika zastite zivotne sredine /menadzment resorsa 
Novinarstvo /masovne komunikacije 
Pravne nauke 
Javna administracija 
Javna politika 
Stipendisti Ron Braun Programa se biraju na osnovu vrednovanja tokom javnog konkursa i salju na 
priznate univerzitete sirom Sjedinjenih Americkih Drzava. Stipendije koje pokrivaju troskove skolarine, 
zivotne troskove, i transport, omogucavaju stipendistima da dobiju titulu magistra nakon zavrsetka 
jedne ili dve godine studija. 
Uslovi:  
Kandidati treba da imaju ekvivalent univerzitetskog obrazovanja (cetiri godine), ili zavrsen fakultet 
pravnih nauka ako konkurisu za magistarsku titulu iz prava. Treba da raspolazu znanjem engleskog 
jezika pokazanom na TOEFL testu rezultatom od 550 poena ili 213 poena na kompjuterizovanoj skali. 
Kandidati moraju biti mladji od 40 godina i u mogucnosti da zapocnu studije u jesen 2002. 
Lica koja pohadjaju akademski program ili su zaposlena u Sjedinjenim Americkim Drzavama, 
drzavljani Sjedinjenih Americkih Drzava, ili oni ciji su bliski rodjaci (bracni drug, majka, otac, sestra ili 
brat) americki gradjani ili imaju dozvolu boravka (zelenu kartu) ne ispunjavaju uslove za stipendije 
Ron Braun Programa. 
Ron Braun stipendisti se finansiraju bez obzira na rasu, veroispovest, pol, nacionalnu ili versku 
pripadnost. Jedino ,,stalni stanovnici Kosova", po UNMIK-ovoj definiciji, su podobni za prijavljivanje. 
Koji su drugi dokumenti potrebni? 
Zajedno sa Ron Braun formularom kandidati treba da podnesu: 
- Originalnu univerzitetsku diplomu i univerzitetsku diplomu prevedenu na engleski od strane 
autorizovanog prevodioca 
- Originalno svedocanstvo sa ocenama i isto prevedeno na engleski od strane autorizovanog 
prevodioca 
- Rezultate TOEFL testa (ako raspolazete njima) 
- Tri pisma sa preporukama na engleskom jeziku od univerzitetskih profesora ili pretpostavljenih na 
radnom mestu. 

Formulari se mogu dobiti u Americkoj Kancelariji u Pristini ili na Internet 
adresi: 

http://www.usofficepristina.usia.co.at 
Popunjene formulare predati na sledecoj adresi: 

Americka Kancelarija 
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Kancelarija za odnose sa javnoscu 
Dragodan, Nazim Hikmet 30, 

Pristina, Kosovo 
Tel: + 381 (38) 549 516 
Faks: + 381 38 548 615 

 
Krajnji rok za predaju formulara:  

1 februar, 2002. 
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